
s 
de tot soiu l  de terapii. .. Partenerul 
meu actual, cu care sunt împreună 
de patru ani, este o persoană absolut 
remarcabilă. M-a învăţat exact ceea 
ce bănuisem şi eu ani de zile: că e 
nevoie de o dual itate ca să poţi to
lera durerea, dar şi vremurile bune, 
că e nevoie să te reţii, dar şi să-ţi dai 
drumul. Lipsa de toleranţă faţă de 
suferinţă în societatea noastră este 
fenomenală. 

În pofida temelor grave, există mult 
umor în creaţiile dumneavoastră. 
Cât de greu este să strecori umorul 
în dans? 
Ca să poţi face o g lumă prin mişcare 
trebuie să fii foarte clar şi g luma să fie 
cât se poate de pertinentă. Mi s-a 
spus că piesele mele timpurii erau 
foarte furioase; aşa este, dar furia era 
doar unul dintre elemente. 

Şi sexul? 
Credeţi că Royal Ballet nu vinde sex? 

Uitaţi-vă doar la tutu-uri! Dezvăluie 
mai mult decât o fustă mini. Chiar 
faptul că femeile îşi ridică tot timpul 
picioarele pe scenă, ce înseamnă? Eu 
sunt interesat de relaţi i le umane, nu 
de abstractiuni .  Nu mă interesează 
nimic din ceea ce este dominat de 
stil. Complexitatea relaţiilor umane 
necesită o constantă reconsiderare a 
corpului. 

Ce vă face să preferaţi anumiţi 
dansatori? 
Dăruirea şi credinţa. Simţul mândriei 
şi integritatea. Nu suport dansatorii 
blazati, care mai stau un an într-o 
companie doar fiindcă turneele sunt 
acceptabile. 

Ce ne puteţi spune despre ultima 
dumneavoastră lucrare, The Hap
piest Day of My Life? 
Prima jumătate se ocupă în special 
de urmărirea aventurii, a emotiilor, a 
sexu lu i, "visu l", cum ar veni ... În 

A n a-Ma ri a M u ntea n u  

partea a doua, podeaua este des
coperită şi în mijlocul ei apare o 
insul iţă h id rau l ică, înconjurată de 
apă. Este vorba despre confortul de a 
exista într-o relaţie interumană; apoi 
vine altcineva �i o distruge cu un alt 
tip de relaţie. Intrebarea este: până 
unde se întinde zona de confort? Ce 
este deziluzia? Ce este sinceritatea? 
Ce este monogamia? 

Şi pornografia? 
Da, avem şi pornografie în această 
piesă. Unu l  d intre dansatori ne-a 
povestit despre cineva care, deşi 
avea o căsnicie "fericită", folosea 
pornografie tot t impul .  Mi-am pus 
întreba rea dacă pornografia în
seamnă trădare mai mult decât o 
relaţie extraconjugală .  Şi anume, 
cât de mu ltă pornografie? Apoi, 
este pornografia un l ucru real sau 
nu? Ne afectează ea relatia cu 
partenerul, sau poate fi considerată 
separat? 

d i rectoa rea Teatru l u i  de Ba l et "O i eg Da novski"  d i n  C o n sta nţa 

, ,un nou standard' '  
T urneul din toamna şi iarna tre

cută al Teatrului de Balet Clasic 
şi Contemporan "Oieg Da

novski" din Constanţa a durat aproa
pe două luni, uneori cu câte opt-zece 
spectacole, unul după altul, în oraşe 
situate la distanţe mari. Am traversat 
de mai multe ori Europa, d in Austria 
în Olanda şi din Germania în Elveţia, 
parcurgând mai multe mii de kilo-

metri. Partea cantitativă a însemnat 
cincizeci şi cinci de spectacole, dar 
ceea ce este important a fost spus de 
cronicari. în ziarele germane supra
faţa fiecărui a rticol este mult mai 
amplă decât în România; au fost 
numeroase fotografii mari ,  s-au 
folosit curent sintagme de genul 
"perfecţiune ş i  magie", sau "cea mai 
bună formă a companiei de când 
face turnee în Germania". Totuşi nu 
acestea ne reprezintă, ci comparaţia 
impl icită: însuşi faptul de a te prezen
ta în săli redutabile, unde au loc 
spectacolele cele mai dorite ale anu
lui, accesul la aceste săli, prezenţa în 
sine sunt dovezi ale valorii . 
Proiecte sunt multe; despre unele 
nici nu voi pomeni, atât sunt de ne
buneşti - nu din superstiţie, ci din 
prudenţă. Este vorba despre relaţiile 
pe care le-am pus în mişcare, despre 
faptul că am reuşit să ajungem la 
marii coregrafi, despre dorinţa de a 
contura un  nou standard al com
paniei - acesta e cuvântul: un nou 
standard. Judith Turos, primă-bale
rină a Baletulu i  Bavarez - partener al 
Operei din Munchen -, muza core-

grafului de faimă internaţională John 
Neumeier, a cărei Damă cu camelii a 
făcut să curgă mu ltă cerneală, criticii 
încercând să capteze sublimul inter
pretării ei, va fi colaboratoarea noas
tră începând cu luna iu l ie. Ea va căuta 
să exploreze baletul Giselle, după 
mai mulţi ani de absenţă a acestuia 
d in repertoriu, conform coordo
natelor ei personale, estetice şi peda
gogice. De asemenea, suntem în faza 
discuţiilor pentru un spectacol sem
nat de Renato Zanella, coregraful 
principal şi d i rectoru l  baletu lu i  
Operei d in Viena, spectacol care 
sperăm să fie pus în practică în luna 
august. Mai există şi două proiecte 
foarte interesante de dans contem
poran :  Gigi  Căciuleanu va realiza 
Requiem-ul de Verdi pentru toată 
compania, în aer l iber, fiindcă anul 
2000 este un an de sinteză, de rein
terpretare a relaţiilor companiei cu 
spaţiul, dar şi a relaţiilor ei cu un 
mare coregraf, care a ajuns la o formă 
şi o viziune elaborată - parcurs spiri
tual care va îmbogăţi cu siguranţă 
compania noastră. Mai avem un 
proiect cu Sergiu Anghel, pornind de 
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la Furtuna lu i  Shakespeare; nu am 
stabilit încă amănuntele, dar ştiu că 
lucrează la pregătirea lui .  Va mai fi ş i  
un spectacol în stil neoclasic, un Don 
Quijote creat de Ioan Tugearu spe
cial pentru trupa constănţeană. Cred 
că va fi nu o variantă clasică, ci o 
interpretare nouă. În ultima vreme 
am înteles că tot ceea ce considerăm 
ca fii�d de neatins este perfect "tan-

gibi l", că nimic nu e sacrosanct, că 
totul poate fi metamorfozat, poate 
căpăta o multitudine de variante ... 
Nu ştiu unde vom ajunge cu această 
montare, ştiu doar că va fi o creaţie 
nouă. 
Concursul de balet, programat iniţial 
pentru luna august, depinde de 
răspunsuri le la cererile noastre de 
finanţare - este vorba de sume foarte 

mari, mi-e şi frică să le spun, dar 
sperăm să obţinem sprij inul necesar. 
Ar urma să fie o continuare în discon
tinuitate, în sensul de salt către o 
structură şi o formulă de competiţie 
internaţională, dar va fi foarte greu 
de realizat. Încă nu stim dacă vom 
reuşi, totul depinde de bani ... 

A consemnat Vivia Săndulescu 

Non-problemă 
M ă simt încântat ori de câte ori 

dialoghez cu unu l  dintre 
tinerii colaboratori ai revistei 

"Scena", Sebastian-Vlad Popa, critic 
de teatru neconformist, demolator de 
canoane şi paradigme, decis, de cele 
mai multe ori, să transmită lumii, fie şi 
cu preţul tulburării criteriilor logice 
sau al forţării axiologiei, ceva nou şi 
revoluţionar, proiectat de o ima
ginaţie utopică, poetică, adesea fără 
congruenţă cu umila şi prozaica reali
tate. În orice caz, S.-V.P. este suscepti
bil de orice, de platitudini niciodată. 
Nu mai departe decât în numărul 
1 (2 1 )/2000 al  revistei noastre, 
Sebastian-Vlad Popa a publ icat, la 
rubrica "Puncte de vedere", un articol 
intitulat "Non-publ ic", a cărui idee 
obsesivă este inadecvarea publicului 
nostru la diversitatea tipuri lor şi 
formelor teatrale. Criticul crede că 
publ icul "de fapt, nici nu există", 
l ipsindu-i " l ibertatea deliberării": 
"Între ce fel de teatru şi ce alt fel de 
teatru poate a lege publicul în 
România?" Şi se întreabă cu schepsis: 
"Nu cumva între întâmplări cu oameni 
şi întâmplări cu oameni?" Strecu
rându-se pe furiş din realitate în virtu
al itate, neastâmpăratul critic îşi cam 
uită obiectul interogaţiei. Mai întâi, 
publicul poate alege între un teatru şi 
un alt fel de teatru, doar că nu întot
deauna tipologia corespunde cu, hai 
să-i zicem, topologia (mai precis, 
topografia), fiindcă nu găseşti (deo
camdată) "teatre de repe(toriu con
temporan, de repertoriu clasic, teatre 
tematice, teatre de expresie corporală 
şi teatre de scenografie (!), teatru
dans, teatru instrumental, teatru cu 
obiecte (!)" etc. sub aceeaşi firmă, aşa 
cum nu găseşti nici bibl ioteci numai 
de literatură contemporană sau 
numai de literatură clasică (tot deo
camdată), sau muzee dedicate exclu
siv cubismului, exclusiv impresionis
mului sau exclusiv expresionismului. 

Astfel de teatre există (chiar şi la noi, 
sub forma unor companii private -
vezi ancheta din numărul trecut al 
revistei privind teatrul alternativ), ele 
sunt, poate, necesare, dar nu absolut 
indispensabile, vitale. Dacă, de pildă, 
Teatrul "Nottara" atacă şi repertoriul 
clasic (Viforul, Avarul, Revizorul, 
Azilul de noapte, D'ale carnavalului, 
Lungul drum al zilei către noapte, 
Puricele), şi repertoriul contemporan 
(Îngeri în America, Unde-i revolve
rul?, Scenariul), şi teatru l  de expresie 
corporală sau teatru l-dans (Costu
mele!..., DaDaDans), nu înseamnă că 
publicul său ar trebui să se simtă frus
trat, că el nu are "libertatea del iberării" 
sau că este un non-public. 
Tânărul critic îşi mai pune întrebarea: 
"Reprezintă teatrul românesc un con
tramodel comportamental provocator 
la spectacolul media?" şi îşi răspunde: 
"Nu. Pentru că opţiunea nu se poate 
face pur şi simplu între televizor şi 
teatru. Opţiunea devine legitimă 
atunci când se face între multe, sufi
cient de multe forme de spectacol, 
între felurite modalităţi de repre
zentare - prin dramatic - a existenţei". 
Ba eu înclin să cred că opţiunea între 
televizor şi teatru se poate face şi 
acum, fiindcă dacă televiziunea dis
pune de o infinitate de mijloace alter
native, inclusiv de jocuri obiectuale, 
coloristice, volumetrice etc., teatrul are 
un atu imbatabil: viata, tridimensionali
tatea, feed-back-ul, respiraţia actorilor 
întâlnindu-se cu aceea a spectatorilor. 
Când se întreabă între ce fel de teatru 
şi ce alt fel de teatru poate alege publi
cul din România şi îi oferă falsa alter
nativă: "Nu cumva între întâmplări cu 
oameni şi întâmplări cu oameni?", prie
tenu l  nostru, prins în jocuri filo
zoficeşti, cade în afara propriei de
monstratii, întrucât teatrul, indiferent 
de tip, structură sau formă, tot de 
întâmplări cu oameni se ocupă, spre 
deosebire, bunăoară, de pictură, 

sculptură sau arhitectură, care se pot 
ocupa de întâmplări cu l inii, volume 
sau culori, de muzică (întâmplări cu 
sunete), de poezie (întâmplări cu fulgi 
de nea, cu valurile mării, cu simple 
cuvinte ori chiar cu litere). Teatrul de 
aceea a apărut şi rezistă până în zilele 
noastre, tocmai pentru că se îndelet
niceşte cu întâmplă riie oamenilor. Este 
adevărat, teatru l  nu prezintă întot
deauna întâmplări, el poate prezenta 
şi non-întâmplări (vezi, spre exemplu, 
unele texte ale lui Beckett), dar eroii 
acestor întâmplări sau non-întâmplări 
sunt tot oamenii. Este adevărat, de 
asemenea, că în teatru pot evolua şi 
animale (eu însumi am scris un volum 
de "teatru cu oameni şi animale"), ceea 
ce se întâmplă relativ frecvent în 
teatrele de animaţie; şi, tot acolo, pot 
evolua şi obiecte ... Dar atât animalele 
cât şi obiectele reprezintă oameni, 
precum în fabule. Ca să mă amuz, am 
publ icat cândva şi teatru (scurt !) cu ... 
l itere. Dar el nu poate fi jucat, iar dacă 
îi dă cuiva prin minte să-I joace, 
reprezentaţia (întâmplarea) aceea va 
fi, inevitabil, tot despre oameni. Până 
la urmă, acesta pare a fi şi hazul (dar şi 
motivul supravieţuirii) teatrului :  că, 
oricum ai întoarce-o, e o chestie cu şi 
despre oameni, care va să zică umană. 
Va fi, probabil, o mare revoluţie în artă 
când teatrul se va ocupa cu teoreme 
matematice, logaritmi, dodecafonism, 
l inii, culori, molecule şi spaţii inter
galactice. Nu văd cum, dar nu exclud, 
teoretic, posibil itatea. Numai că, în 
goana sa epuizantă după tot felul de 
utopii, semn, altminteri, de efer
vescenţă intelectuală, Sebastian-Vlad 
Popa ar trebui să se mai şi odihnească 
puţin. Şi să scrie despre teatrul "întâm
plărilor cu oameni", fiindcă, în defini
tiv, nici nu scrie rău. Chestiunea cu 
non-publicul rămâne, până una-alta, o 
non-problemă. 

Dumitru Solomon 
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